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Claus Holst Iversen

Fra: Maria Pilgaard <map@velas.dk>

Sendt: 7. juli 2020 23:14

Til: Claus Holst Iversen; Birthe Marie Harritz; Christian Als_Dansk Skovforening; Claus 

Vangsgård_DANVA; Jørgen Jørgensen; klaushhoeg; Rene Kvist - Ørum Vandværk; 

Ruslana Gladnyeva; Wisti Wistisen, Dansk Brøndejerforening 

Cc: Frede Lundgaard Madsen; Mads Niær Kristensen; Anders Ahrenfeldt

Emne: Tak for møde i Grundvandsforum d. 7. juli 2020 med opsummering af kommentarer

Vedhæftede filer: Signaturbevis.txt

Kære Claus og grundvandsforum 
Tak for et godt møde i dag. Jeg synes, det her forum er rigtig godt og vigtigt. Jeg værdsætter, at vi kan snakke om 
tingene på tværs, og der ikke kun er tale om orientering. Lige nu, mener jeg, vi har en bunden opgave, vi gerne skal 
være fælles om at løse. 
 
Som jeg også nævnte, er det en opgave, vi både i Landboforeningen Midtjylland og i Velas arbejder seriøst med 
sammen med vores landmænd. Men det lykkes kun, hvis vi gør det sammen med jer, og at lodsejere og vandværker 
kan se sig selv i aftalerne. Aftalerne skal naturligvis bero på fuldstændig erstatning, efter en individuel vurdering, det 
vil være et springende punkt. 
 
For god ordens skyld, sender jeg lige her mine kommentarer, som jeg også tidligere har givet udtryk for.  
 

1. Jeg vil også meget gerne se, det forslag til vedtægter kommunen fremlægger i den politiske behandling. Jeg 
kan forstå, de muligvis skal rettes lidt efter høringsperioden af vandværkerne.  

 
2. Landboforeningen Midtjylland bakker op omkring et vandsamarbejde, men den afgørende betydning for 

vores medlemmer, vil være hvordan finansieringsmodellen besluttes hos de enkelte vandværker, og over 
hvor lang tid investeringerne skal afskrives.  

 
3. Vi har medlemmer, der aftager store mængder vand, og dermed risikerer en stor ekstra udgift, der måske 

skal finansiere deres egen erstatning. Et vilkår, der skal forsøges at balanceres. Landboforeningen finder 
naturligvis at storforbrugere, skal betale en større andel, men der må ikke ske en skævvridning af 
finansieringen, i forhold til at dette skal sikre almenvellets interesser. 

 
Det kendskab Landboforeningen Midtjylland har til Viborg Kommunes ønske om finansiering gennem 

vandsamarbejde er: 
                                              

42.400 forbrugere 
6.000.000 kbm. Vand 
6.600.000 kr./år. 

 
Med en fast pris pr. husstand på 75 kr. og en kbm-pris på 0,57 kr. Dvs. følgende regnestykke. 

 
42.400 x 75                                   = 3.180.000 
6. mio. kbm x 0,57                     = 3.420.000 
I alt.                                                 = 6.600.000 

 
For at sammenligne er alm. husstand med et typisk husdyrbrug, svarer det ekstra årlig udgift på: 

 
Årlig udgift for en forbruger med 150 kbm.                               Kr. 160,50 

 
Årlig udgift for en forbruger med 10.000 kbm.                         Kr. 5775,00 
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Ved at ændre lidt på den faste afgift og den løbende afgift tilsvarende, ser det helt anderledes ud, for dette 
eksempel. Dette beskriver, hvor afgørende fordelingsnøglen er. 
 

42.400 x 120                                = 5.088.000 
6. mio. kbm x 0,252                   = 1.512.000 
I alt.                                                 = 6.600.000 

 
Årlig udgift for en forbruger med 150 kbm.                               Kr. 157,80 

 
Årlig udgift for en forbruger med 10.000 kbm.                         Kr. 2640,00 

 
4. Vores forslag er derfor at lave en fordelingsnøgle på 77/23. 77% af udgiften til vandfinansieringen ligger på 

den faste betaling og 23% på forbruget. Er der behov for at ændre indbetalingen til vandsamarbejdet op 
eller ned, mener vi det skal det gøres ud fra en fordelingsnøgle.  
 

5. Det bekymrer Landboforeningen Midtjylland, at man ikke har vurderet behovet for finansiering. Der er blot 
lagt op til, at man skal opkræve et årligt beløb, hvoraf vandsamarbejdet kan prioritere, hvor der skal laves en 
indsats eller prioriteres først. I forhold til BNBO opgaven, bør man kunne vurdere, hvad omfanget af 
indsatsen cirka vil koste. Formålet med et vandsamarbejdet er jo at finansiere en specifik fælles opgave, og 
dette bør stå mål med den opkrævning borgerne bliver mødt med. Der vil naturligvis være en særlig stor 
økonomisk udgift forbundet med at etablere et vandsamarbejde og sikre et økonomisk råderum til en start. 
Men der bør være en beregning af sammenhæng mellem opkrævning og behov for indsatser. 

 
6. Landboforeningen er bekymret for de lodsejere, der i dag er økologiske, fordi de ikke får mulighed for at 

forhandle en aftale på plads omkring deres værditab på jorden inden 2023. Økologi er en ordning landmænd 
kan træde ud og ind af, man er kun forpligtet i fem år. Hertil kan der komme ønske om salg af jorden. 
Således er økologi ikke en permanent sikring af reduceret forbrug af pesticider, mens dette gør sig gældende 
for forbuddet. 

 
7. Jeg vil meget gerne se dagens omtalte virkemiddelkatalog.  

 
8. Jeg fornemmede, at der var opbakning til, at vi kan se på sammensætningen af grundvandsforum, det 

glæder mig. Landbrugsorganisationerne i Viborg Kommune ønsker gerne at være repræsenteret i 
grundvandsforum ved to personer, teknisk og politisk. 

 
Med ønske om en god sommer til jer alle og et kommende godt samarbejde. 
 
Venlig hilsen 

  

Maria Pilgaard 
Miljøpolitisk Rådgiver 
Foreningssekretariatet 

Trigevej 20 | 8382 Hinnerup 
Hoved tlf. 8728 2602 
Mobil 22210217  
Mail map@velas.dk | Web www.velas.dk 

 
  

Denne e-mail kan indeholde fortroligt materiale, som kun er beregnet for adressaten, og som ikke må udleveres eller kopieres til uvedkommende. 
Du kan læse vores forretningsbetingelser her. Har du ved en fejltagelse modtaget denne mail, bedes du venligst omgående returnere den. På forhånd tak.  

 

Fra: Claus Holst Iversen <cli@viborg.dk>  
Sendt: 29. juni 2020 15:29 
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Til: Maria Pilgaard <map@velas.dk>; Birthe Marie Harritz <bxh@viborg.dk>; Christian Als_Dansk Skovforening 
<ca@hededanmark.dk>; Claus Vangsgård_DANVA <cv@danva.dk>; Jørgen Jørgensen <jojo@viborg.dk>; klaushhoeg 
<klaushhoeg@gmail.com>; Rene Kvist - Ørum Vandværk <kvist@privat.dk>; Ruslana Gladnyeva <rg@viborg.dk>; 
Wisti Wistisen, Dansk Brøndejerforening <wistisen@post.tele.dk> 
Emne: Dagsorden og bilag til møde i Grundvandsforum d. 7. juli 2020 
 
Til Grundvandsforum i Viborg Kommune 

 
Her fremsendes dagsorden og bilag til møde i Grundvandsforum tirsdag d. 7. juli på Rådhuset i Viborg – Mødelokale 
M4.3. 
Der vedhæftes Notat 1 og 2 samt bilag 1-6. 
 
Vel mødt! 
 
Med venlig hilsen 
 
Claus Holst Iversen, Hydrogeolog 
Direkte tlf.: 87 87 55 06 
 

 
 
Teknik & Miljø, Natur og Vand 
Prinsens Alle 5, DK- 8800 Viborg 


